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صنعت و معدن

تکذيب آزادسازي قيمت لوازم خانگي 
توسط وزارت صمت

مديرکل دفتر صنايع فلزي و لوازم خانگي وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، ضمن رد صدور مجوز آزادسازي قيمت لوازم خانگي توسط 
اي��ن وزارتخان��ه، تاکيد کرد که به دنبال اعلام قيمت هاي واقعي از 
سوي توليدکنندگانيم و پس از آن، نظارت بر نرخ ها از سوي سازمان 
حمايت انجام مي شود. به گزارش شاتا عباس هاشمي افزود: به انجمن 
توليدکنندگان لوازم خانگي کشور مجوز داده شده که برپايه افزايش 
قيمت نهاده هاي توليدي، همچنين نرخ کارمزدها، هزينه هاي توليد 
و غيره، به اعلام قيمت نهايي محصولات پرداخته و در سامانه 124 
اطلاع رس��اني کند. به گفته اين مقام مس��ئول، پس از اعلام نرخ از 
سوي انجمن، سازمان حمايت از مصرف کنندگان و توليدکنندگان 
بر چگونگي تعيين اين قيمت ها نظارت کرده و در نهايت قيمت هاي 

نهايي را اعلام خواهد کرد.

ضرورت اعطاي تسهيلات به
 بنگاه هاي جديدالتاسيس

ي��ک نماين��ده مجلس بر لزوم اعطاي تس��هيلات ب��ه بنگاه هاي 
جديدالتاسيس تاکيد کرد. علي اسماعيلي در گفتگو با ايسنا با اشاره 
به وضعيت کنوني اقتصاد کشور، نخستين پيشنهاد نمايندگان مجلس 
به دولت را، تغيير تيم اقتصادي عنوان و اظهار کرد: اين تيم دولت 
ب��ا يکديگ��ر هماهنگي هاي لازم را ندارند و مردم و نمايندگان آنها 
خواستار تغيير در آن براي بررسي و رفع مسائل و مشکلات کشور 
هستند. وي با بيان اينکه اکنون در اقتصاد مقاومتي به سر مي بريم 
و در حال جنگ اقتصادي هستيم، اظهار کرد: انتظار نمايندگان از 
دولت و مجموعه افرادي که فعاليت اقتصادي را دنبال مي کنند، کار 
جهادي و ايثارگرانه اس��ت نه اينکه به صورت ادراي و بروکراس��ي 
کار مردم را انجام دهند. اس��ماعيلي با اش��اره به اعطاي تس��هيلات 
کم بهره به توليدکنندگان براي رونق فعاليت هاي شان، افزود: 1.5 
ميليارد دلار از صندوق توسعه ملي تسهيلات کم بهره به بانک هاي 
عامل داده شد و مکلف شدند در جهت توليد قرار دهند که تاکنون 
بخشي از آن پرداخت شد و بخشي ديگر در حال آماده سازي است 

که پرداخت شود.

زمان تعيين اعضاي گروه تحقيق و تفحص
 از صنعت خودرو

حميدرض��ا فولادگ��ر، رئيس کميس��يون ويژه حمايت از توليد ملي 
مجل��س در گفتگ��و ب��ا اقتصادخودرو با بيان اينک��ه يکي از برنامه 
مجلس بررسي عملکرد ايران خودرو و سايپا است، گفت: يکشنبه 
هفته آتي اعضاي گروه تحقيق و تفحص مجلس از خودروسازي 
تعيين مي گردند. وي گفت: مسائل مختلفي در صنعت خودروسازي 
کشور از جمله کيفيت، قيمت وجود دارد که بايستي مورد بررسي قرار 
گي��رد و ل��ذا گ��روه تحقيق و تفحص بعد از انتخاب اعضا کار خود را 
شروع خواهد کرد. عضو کميسيون صنايع و معادن با انتقاد از تفاوت 
قيمت خودرو در کارخانه و بازار، تصريح کرد: فاصله بسيار شديدي 
بين قيمت کارخانه و بازار خودرو به وجود آمده که کاذب است و عملا 
هم خيلي معامله صورت نمي گيرد اما با وجود اين بايد قيمت گذاري 
واقعي خودرو  عملياتي شود. فولادگر تصريح کرد: راه برون رفت از 
مشکلات کنوني بازار خودرو، خصوصي کردن واقعي خودروسازي 

است که اين موضوع بايد در اولويت برنامه ها قرار گيرد.

اخبار کوتاه

گروه صنعت و معدن: سال هاست که موضوع قيمت گذاري خودروها 
تبديل به يکي از موضوعات حاش��يه اي در صنعت خودروس��ازي 
کشور شده است. خودروسازان بارها اعلام کرده اند که تمايل دارند 
تا محصولات خود را در حاشيه بازار با قيمتي بالاتر از درب کارخانه 
بفروشند. از سوي ديگر شوراي رقابت وظيفه تعيين فرمول قيمت 
براي خودروهاي داخلي را به عهده دارد و طي س��ال هاي گذش��ته 
با وجود مخالفت هايي که درباره عملکرد اين شورا مطرح شده، اما 
آنها به کار خود ادامه داده اند. در چنين شرايطي حالا تعيين قيمت 
خودرو براس��اس نرخ ارز بازار ثانويه موضوعي اس��ت که از س��وي 

معاون وزير صنعت، معدن و تجارت مطرح شده است.
مدت هاست که خودروسازان زمزمه هاي آزادسازي قيمت خودرو 
را مطرح مي کنند. با اين حال کارشناسان بارها اعلام کرده اند که 
آزادسازي قيمت ها با گراني و افزايش قيمت متفاوت است و وجود 
توليدي رقابتي مهمترين ش��رط براي آزادس��ازي قيمت هاست. از 
طرف ديگر طي سال هاي گذشته و با افزايش مطالبات قطعه سازان، 
آنه��ا ني��ز از لزوم افزايش قيمت خ��ودرو صحبت مي کنند. فعالان 
صنعت خودروسازي و قطعه سازي بارها اعلام کرده اند که با افزايش 
هزينه هاي مربوط به واردات و تامين مواد اوليه، بهسازي وضعيت 
ماش��ين آلات و همچني��ن افزايش هزينه ه��اي مربوط به نيروي 
انساني، توليد براي آنها گران شده و از طريق فروش محصولات 
در حاش��يه ب��ازار يا با تايي��د افزايش قيمت ها مي توان اين موضوع 

را حل کرد.
از ابتداي سال جاري و همزمان با نوسانات ارزي، موضوع واردات 
قطعات مورد نياز خودروسازان تبديل به يکي از چالش هاي اصلي 
اين صنعت شده است. از طرف ديگر تحريم هاي جديد اعمال شده 
از س��وي آمري��کا عليه اقتصاد ايران ک��ه واردات قطعات و صنعت 
خودروس��ازي ايران را نيز ش��امل ش��ده نگراني هايي را ايجاد کرده 
اس��ت. با اين حال بررس��ي گزارش هاي مربوط به گمرک کش��ور 
نش��ان مي دهد که از ابتداي س��ال جاري قطعات خودرو بيش��ترين 
محصولات وارداتي به کشور بوده است. با اين حال طي هفته هاي 
گذشته موضوع افزايش قيمت خودرو موجب بلند شدن زمزمه هايي 

درباره انبار ش��دن محصولات خودروس��ازان شد. خودروسازان اما 
اعلام کرده اند خودروهايي که در انبارهاي خود نگهداري مي کنند به 
دليل ناقص بودن امکان عرضه در بازار را ندارند. به گفته مسئولان 
خودروسازي کشور، قطعات مورد نياز آنها در زمان پيش بيني شده 
تامين نشده اند. قطعه سازان اما افزايش هزينه هاي مربوط به توليد 
را يکي از مشکلات خود براي بدعهدي در تامين قطعات مورد نياز 
خودروسازان اعلام مي کنند. از طرف ديگر بخشنامه هاي مربوط 
به واردات و صادرات در دستورالعمل هاي مربوط به سياست هاي 
ارزي نيز يکي از چالش هايي است که طي روزهاي گذشته موجب 
کند ش��دن حرکت قطعه س��ازان در مس��ير تامين قطعات مورد نياز 
خودروس��ازان بوده اس��ت. براس��اس بند پنجم سياست هاي ارزي 

کالاهايي که با ارز تک نرخي شده دولتي ثبت سفارش شده و حالا 
در گمرکات در انتظار ترخيص هستند، ملزم به پرداخت مابه التفاوت 
ارزي هس��تند. اي��ن موضوع طي روزهاي گذش��ته مخالفت هاي 
مختلفي را در پي داش��ته اس��ت. در نهايت نيز با همراهي مجموعه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت قطعات خودرو در ميان اقلامي قرار 
گرفتند که از پرداخت مابه التفاوت ارزي معاف ش��دند. با اين حال 
آنطور که روز گذش��ته محس��ن صالحي نيا، معاون امور صنايع وزير 
صنعت، معدن و تجارت اعلام کرده قرار است تا تعيين قيمت خودرو 
براس��اس نرخ ارز در بازار ثانويه تعيين ش��ود. معاون وزير صنعت، 
معدن و تجارت با بيان اينکه قيمت گذاري خودرو ها براساس ارز بازار 
ثانويه خواهد بود، گفت: اين موضوع فرايند دارد که خودروس��ازان 

تا چه مرحله اي ارز 42۰۰ توماني مي گيرند و از چه زماني ارز بازار 
ثانويه دريافت خواهند کرد که بايد مباني و سياس��ت آن اس��تخراج 
شود تا براساس آن اقدام شود. محسن صالحي نيا در گفتگو با ميزان 
اظهار کرد: قطعات خودرويي که با ارز 42۰۰ توماني ثبت سفارش 
شده بودند و شامل پرداخت مابه التفاوت مي شدند با تصميم دولت 
و ابلاغ وزير صنعت کليه مواد اوليه و قطعات آنها از پرداخت مابه 
التفاوت معاف شدند و در حال ترخيص هستند و مشکلي در اين زمينه 
وجود ندارد. معاون وزير صنعت، معدن و تجارت درباره اينکه آيا ارز 
خودروسازان تامين مي شود يا بايد از بازار ثانويه تهيه کنند، افزود: 
قطعات که از قبل وارد ش��دند با همان ارز 42۰۰ توماني ترخيص 
مي شوند اما، در ثبت سفارش هاي جديد بايد ارز خود را از بازار ثانويه 
تامين کنند. وي افزود: زماني که شرايط ارزي تغيير کند دو موضوع 
پيش مي آيد يکي قطعاتي يا مواد اوليه اي که مستقيما ممکن است 
وارداتي باش��د بخش ديگر هم ارزش افزوده اي که به عنوان کار 
داخلي و توليد داخل انجام مي دهند، علي القاعده بايد قيمت هاي 
خودروسازان براساس اين شرايط تنظيم شود. صالحي نيا در پاسخ 
به اين س��ئوال که آيا خودروس��ازان افزايش قيمت خواهند داش��ت 
ادامه داد: بايد نرخ هاي خود را اعلام کنند و مراجع مرتبط اين اقلام 
و قيمت ها را محاس��به کنند و براس��اس آن ابلاغ شود. معاون وزير 
صنعت، معدن و تجارت با بيان اينکه قيمت گذاري خودرو ها براساس 
ارز بازار ثانويه خواهد بود، تصريح کرد: البته اين موضوع فرايند دارد 
که خودروسازان تا چه مرحله اي ارز 42۰۰ توماني مي گيرند و از چه 
زماني ارز بازار ثانويه دريافت خواهند کرد که بايد مباني و سياست 
آن استخراج شود تا براساس آن اقدام شود. صالحي نيا، معاون وزير 
صنعت روز گذش��ته در حالي از قيمت گذاري خودرو براس��اس نرخ 
ارز در بازار ثانويه خبر داده که به سادگي مي توان اين کار را عامل 
افزايش قيمت دانس��ت. مواد اوليه توليد و همچنين قطعات مورد 
نياز قطعه سازان از پرداخت مابه التفاوت ارزي معاف شده اند با اين 
حال قرار است تا اين مابه التفاوت در قيمت گذاري خودروها لحاظ 
شود. هرچند اعلام شده که در ثبت سفارش هاي جديد قطعه سازان 

نيز بايد ارز خود را از بازار ثانويه تامين کنند.

معاون وزير صمت از فرمول جديد رونمايي کرد

قيمت گذاري خودرو براساس نرخ ارز بازار ثانويه 

 راه حل پيشنهادي براي آزادسازي قيمت خودرو ضعف سياست گذاري وزارت صمت در توليد نبود مواد اوليه علت اصلي خواب خودروها
دبي��ر انجمن قطعه س��ازان ايران علت 
اصلي طولاني شدن زمان خواب برخي 
خودروه��ا را نبود مواد اوليه قطعات آنها 
عن��وان کرد و گفت: تاکنون بخش��ي از 
م��واد اوليه قطعات از گمرگ ترخيص و 

خودروها به مرحله تجاري رس��يده و به زودي تحويل مش��تري 
خواهند شد. آرش محبي نژاد ادامه داد: قطعه سازان معطل مواد 
اوليه وارداتي بودند که از گمرک ترخيص نشده بود و به همين 
دليل نتوانستند اين قطعات را به موقع تحويل خودروسازان دهند 
و اين باعث شد توليد تعدادي از خودروها که از نظر اين قطعات 
ناقص بودند نهايي نش��ود. وي گفت: 8۰ درصد مواد اوليه مورد 
اس��تفاده قطعه س��ازان داخلي است اما 2۰ درصد هم لازم است 

از خارج وارد شود.

عضو کميس��يون صنايع و معادن مجلس 
گفت: متاسفانه حوزه هاي سياست گذاري 
و مديريت��ي ک��ه در وزارت صم��ت براي 
توليد مناسب يک کالا مشاهده مي کنيم، 
ضعيف اس��ت. ولي ملکي اظهار کرد: در 

حال حاضر تصميماتي که براي تنظيم بازار گرفته شده تصميمات 
مقطع��ي هس��تند. وي افزود: آنچه ک��ه مجلس در مديريت توليد، 
تأمين مواد اوليه و ش��بکه توزيع و نيز اجراي سياس��ت گذاري هاي 
درست انتظار دارد، در تصميم گيري هاي اخير وزارت صنعت، معدن 
و تجارت وجود ندارد. ملکي با بيان اينکه در شبکه تامين قطعات 
و تولي��د مش��کلاتي وج��ود دارد بيان کرد: ع��لاوه بر اين تغييرات 
بخش��نامه هاي وزارت صنعت و معدن بر تامين مواد اوليه و ثبت 

سفارش ها و شبکه توزيع تاثيرگذار است.

ي��ک عضو کميس��يون صناي��ع و معادن 
مجل��س گف��ت: در نظ��ر گرفت��ن منافع 
مشتريان ش��رکت هاي خودروساز باعث 
احتياط مقامات مسئول براي افزايش قيمت 
خودرو ش��ده است. رمضانعلي سبحاني فر 

درباره آزادسازي قيمت خودرو اظهار داشت: معناي آزادسازي قيمت 
خودرو اين است که سهم هر خودروي توليد شده از منابع ارزي با نرخ 
آزاد محاسبه شود. اين نماينده مجلس يادآور شد: تجربه گذشته نشان 
داده به دليل ايرادات ساختاري اقتصاد کشور هرگاه قيمت کالايي آزاد 
شد، مصرف کنندگان متضرر شدند. اين عضو کميسيون صنايع و معادن 
مجلس همچنين تصريح کرد: آزادسازي قيمت خودرو در ايران گرفتار 
منفعت طلبي، چشم بستن بر حقايق و تحليل هاي يک جانبه ذي نفعان 

شده که موجب ضرر مصرف کنندگان مي شود.

گ��روه تجارت: روز گذش��ته اس��حاق جهانگي��ري، معاون اول 
رئيس جمه��وري با همراه��ي وزراي صنعت، معدن و تجارت، 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکي، رييس کل بانک مرکزي، 
سرپرست وزارت امور اقتصادي و دارايي، رئيس گمرک استاندار 
تهران و رييس س��ازمان ملي اس��تاندارد از ش��رکت انبارهاي 
عمومي و خدمات گمرکي تهران بازديد به عمل آورد. جهانگيري 
پس از اين بازديد در جلسه بررسي مسائل و مشکلات صادرات 
و واردات کشور شرکت کرد. معاون اول رييس جمهوري گفت: 
بخش خصوصي انتظار دارد با توجه به شرايط دشوار پيش روي 
کش��ور، موانع فرارو ترخيص کالا برطرف ش��ود، اميدواريم با 
تصميمات اتخاذ ش��ده از س��وي دولت، شاهد سرعت بخشيدن 

به روند رو به رشد ترخيص کالا از گمرک باشيم.
اس��حاق جهانگيري در اين جلس��ه بر ضرورت تلاش جدي در 
جهت س��رعت بخش��يدن به رويه هاي گمرکي و بهبود جريان 
ترخيص کالا تاکيد کرد. وي با يادآوري فضاسازي هاي منفي 
عليه بازرگانان و بخش خصوصي کش��ور اظهارداشت: حساب 
کساني که به دنبال سوءاستفاده هستند و به نام بخش خصوصي 
فعاليت مي کنند از بخش خصوصي واقعي و س��الم جدا اس��ت 
و باي��د با آنها برخورد ش��ود. مع��اون اول رييس جمهوري ادامه 
داد: بخش خصوصي واقعي کش��ور س��ربازان خط مقدم جنگ 
اقتصادي پيش رو هستند که بايد از آنها حمايت کنيم و اجازه 
ندهيم عملکرد نادرس��ت برخي افراد سوءاس��تفاده گر، موجب 
بدنامي بخش خصوصي خوش��نام کش��ور ش��ود. جهانگيري از 
دست اندرکاران گمرک جمهوري اسلامي ايران قدرداني کرد و 
گفت: گمرک انصافا در سال هاي اخير تغيير و تحولات مثبتي را 
ايجاد و تسهيلات مناسبي براي صادرکنندگان و واردکنندگان 
کشور فراهم کرده است. وي خاطرنشان کرد: در شرايط جديد 
پيش رو نيز دست اندرکاران گمرک همراهي مثبت و سازنده اي 
از خود نشان داده اند که البته از مديران واقعي انتظار مي رود که 
در اين گونه مواقع ريسک پذيري داشته باشند و تصميمات سريع 
اتخاذ کنند.  معاون اول رييس جمهوري اضافه کرد: مديران نبايد 

با اين نگراني که ممکن است تصميم امروز آنها در آينده زمينه 
بازخواست و پاسخگويي از آنها را فراهم کند از ريسک پذيري 
و تصميمات س��ريع خودداري کنند چراکه نمي توان نس��بت به 
وضعي��ت م��ردم بي تفاوت بود و حل مش��کلات مردم نيازمند 
تصميمات به موقع و ريسک پذير است. وي در ادامه به بازديد 
خود از انبارهاي گمرک تهران و وفور کالا در اين انبارها اشاره 
کرد و گفت: حجم قابل توجهي از کالاها نسبت به سال گذشته 
در انبارهاي گمرکات کشور وجود دارد و اين يعني با محدوديت 

واردات کالا به کشور روبرو نيستيم. 
مع��اون اول رييس جمه��وري تصريح کرد: ميزان واردات کالا 
در سال 97 نسبت به سال گذشته اگر بيشتر نشده باشد، کمتر 
نيست و اگر در برخي کالاها ميزان واردات کاهش يافته بدليل 
تصميمات و صلاحديد دولت بوده است. جهانگيري با بيان اين 

ک��ه در دو م��اه اخير بخ��ش قابل توجهي از کالاها در انبارهاي 
گمرک مانده است، به تصميمات اخير دولت براي حل مشکلات 
ترخيص کالا اشاره و خاطرنشان کرد: با تصميمات اتخاذ شده 
بسياري از موانع و مشکلات پيش روي ترخيص کالا برطرف 
شده و روند ترخيص کالا روال عادل خود را طي مي کند. وي 
افزود: البته با وجود تصميمات و راهکارهاي اتخاذ شده، هنوز 
ح��دود 3۰ درص��د رس��وب کالا در انبارهاي گمرک وجود دارد 
که بايد به سرعت تصميمات لازم براي حل موانع پيش روي 

و ترخيص اين کالاها اتخاذ شود. 
معاون اول رييس جمهوري يادآور ش��د: برخي کالاها که براي 
واردات آنه��ا ثبت س��فارش انجام ش��ده هم اکن��ون در انتظار 
تخصيص ارز از س��امانه نيما هس��تند. جهانگيري از رييس کل 
بانک مرکزي خواست پيشنهاد و برنامه اي براي حل مشکلات 

اين گونه کالاها که اغلب کالاهاي مورد نياز و ضروري هستند 
تدوين کند تا در روند ترخيص اينگونه کالاها تس��ريع ش��ود. 
وي همچنين با اش��اره به توقيف برخي انبارها به دليل احتکار 
کالاه��اي اساس��ي و مورد نياز م��ردم تصريح کرد: توقيف اين 
انباره��ا باع��ث ش��ده که بخش خصوصي نس��بت به ترخيص 
کالاهاي وارداتي خود و انتقال اين کالاها از گمرک به انبارها 
احس��اس نگراني کند اما بايد دقت ش��ود که تعرضي نس��بت به 
انبارهايي که کالاهاي وارداتي بصورت رسمي در آن قرار داده 

شده صورت نگيرد. 
معاون اول رييس جمهوري افزود: پُر بودن انبارها معناي بدي 
ندارد بلکه به معناي وفور کالا در کشور است و انتظار داريم صدا 
و سيما و رسانه ها تلاش کنند تا بخش خصوصي و واردکنندگان 
کالا ب��راي انتق��ال کالا از گمرکات کش��ور ب��ه انبارهاي خود 
دغدغه اي نداشته باشند. جهانگيري اظهار داشت: برخي اقلام 
و کالاهاي وارداتي نيز که فرصت ترخيص آنها س��پري ش��ده، 
جزو کالاهاي متروک در انبارهاي گمرکات محسوب مي شوند 
و نوعاً جزو کالاهاي مورد نياز و ضروري کشور هستند که در 
زمان مورد نظر امکان ترخيص براي آنها فراهم نشده که لازم 
اس��ت وزارت امور اقتصادي و دارايي برنامه اي عملياتي براي 
ترخيص اينگونه کالاها تدوين کند. وي همچنين تعيين تکليف 
وضعي��ت کالاه��اي قاچاق که در انباره��اي گمرکات توقيف 
ش��ده اند را ضروري دانس��ت و افزود: اين گونه کالاها فضاي 
انبارهاي کشور را اشغال کرده اند که بايد با برنامه ريزي و تدابير 
وزارت امور اقتصادي و دارايي و ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
هرچه سريع تر تعيين تکليف شوند. معاون اول رئيس جمهوري 
در پايان از گمرک جمهوري اسلامي ايران و ساير دستگاه هاي 
مرتبط با واردات کالا بويژه س��ازمان ملي اس��تاندارد خواس��ت 
شرايط سهولت ترخيص کالا را فراهم کنند و در شرايط فعلي 
کشور اجازه ندهند که روال اداري و بروکراسي، ترخيص بموقع 
کالاها به خصوص اقلامي که با س��لامت و نيازهاي ضروري 

مردم سروکار دارند را با مشکل مواجه کند. 

معاون اول رئيس جمهوري تاکيد کرد 

زيان تصميم هاي يک شبه در حوزه تجارتتسريع در رفع موانع پيش روي ترخيص کالا 
عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني ايران گفت: ممنوعيت صادرات 
برخي کالاها، تصميمي يک شبه و بدون مشورت با بخش خصوصي 
اس��ت. امروز هفت قلم کالا ممنوع مي ش��ود فردا تعداد بيش��تر، چون 
اقتصاد کشور براساس آزمون و خطا حرکت مي کند که بايد پرسيد 
آزم��ون و خط��ا چقدر و ت��ا کي؟! س��يدرضي حاجي آقاميري، عضو 
کميس��يون تس��هيل تجارت و توسعه صادرات اتاق بازرگاني تهران 
در گفتگو با ايسنا، تصريح کرد: اصولا هر نوع ممنوعيتي نه قانوني 
است و نه شايسته. همچنين اين ممنوعيات علاوه بر اينکه يک تابو 
که قانون باش��د را مي ش��کند و به صنعت و تجارت کش��ور نيز آسب 
جدي وارد مي کند، به توليد هم به عنوان محور اقتصاد ضربه مي زند. 
ضم��ن اينک��ه اگ��ر ادامه پيدا کند، امروز صادرات ش��ش- هفت قلم 
کالا ممنوع مي ش��ود، فردا صادرات ده ها قلم کالاي ديگر را ممنوع 
مي کنند. وي افزود: در گذشته هم اين محدوديت ها همچون طرح 
تعرفه ها مطرح مي شد و عوارض برايشان تعيين مي کردند. اما اکنون 
ديگر يک سره کرده و از ريشه زده اند که آسيب هاي جدي را در آينده 

به وجود خواهد آورد.

عراق، مقصد اول صادرات صنايع غذايي ايران
گزارش آماري مرکز ملي مطالعات راهبردي کشاورزي و آب اتاق ايران 
نش��ان مي دهد طي 5 ماه نخس��ت س��ال 1396، 4۰ درصد از صادرات 
محصولات کشاورزي و صنايع غذايي ايران به مقصد عراق انجام شده 
است. براساس اين گزارش اطلاعات سال جاري با داده هاي شش سال 
گذشته )سال هاي 9۰ الي 96( مقايسه شده و در آن واردات محصولات 
اساسي کشاورزي، صنايع غذايي، صادرات محصولات عمده کشاورزي، 
صنايع غذايي و تراز تجاري 5 ماهه نخست سال 1397 و سال هاي قبل 
نيز قيد ش��ده اس��ت. طبق اين گزارش طي 5 ماه نخس��ت سال 1396، 
کشورهاي افغانستان، امارات متحده عربي، پاکستان، فدراسيون روسيه، 
ترکيه، هند، آلمان، ترکمنستان و عمان در رده هاي بعدي به عنوان مقصد 
صادراتي محصولات کشاورزي و صنايع غذايي ايران قرار دارند. همچنين 
کشورهاي هند، امارات، سنگاپور، انگلستان، هلند، برزيل، ترکيه، روسيه و 
پاکستان نيز 1۰ کشور عمده طرف معامله از نظر ارزش واردات محصولات 

کشاورزي و صنايع غذايي ايران بوده اند.

بررسي مشکلات شرکت هاي ايراني و اروپايي 
در مبادلات تجاري

مش��کلات ش��رکت هاي ايراني و اروپايي در امر مبادلات تجاري-
توليدي فيمابين، در نشست رياست کل سازمان توسعه تجارت ايران، 
سفير اتريش در ايران و رايزنان تجاري-اقتصادي کشورهاي اروپايي 
مورد بحث قرار گرفت. به گزارش سازمان توسعه تجارت ايران، در اين 
نشست، مجتبي خسروتاج خواستار گزارش اقدامات اجرايي صورت 
گرفته اين کشورها در موضوع خروج آمريکا از برجام و تدابير انديشيده 
شده براي حفظ روابط گرديد. بخشي از مشکلات مطرح شده در اين 
جلسه مربوط به امور بانکي در زمينه کمبودهاي يورو بود که خسروتاج 
در اين خصوص گفت: بايد موضوعات کليدي ارتباطات بانکي هرچه 
سريع تر توسط کشورهاي اروپايي اجرايي شود تا منابع يورويي براي 

اختصاص به امر تجارت با اروپا فراهم گردد.

داد و ستد

سخنگوي انجمن سازندگان قطعات و مجموعه هاي 
خودرو با اشاره به اينکه ممنوعيت واردات خودرو در 
شرايط کنوني به منظور تخصيص ارز به مايحتاج 
اساسي مردم اقدام تأثيرگذاري است، گفت: خودرو 
يک محصول لوکس است و اختصاص ارز به آن 
در چنين شرايطي به صلاح نيست. فرهاد بهنيا با 

اش��اره به اينکه ارز موردنظر و لازم بايد در ش��رايط 
تحريم، صرف واردات کالاهاي اساسي به کشور 
ش��ود گفت: به نظر من در ش��رايطي که کش��ور به 
لحاظ ارزي به نوعي با بحران روبه روس��ت اجراي 
طرح ممنوعيت واردات خودرو به کشور درست  و 
مناسب است. سخنگوي انجمن سازندگان قطعات 

و مجموعه هاي خودرو با اشاره به اينکه ممنوعيت 
واردات خودرو در شرايط کنوني به منظور تخصيص 
ارز به مايحتاج اساسي مردم اقدام تأثيرگذاري است، 
گفت:خودرو خارجي يک کالاي لوکس اس��ت و 
اختصاص ارز به آن در چنين ش��رايطي به صلاح 

نيست. 

رئيس کنفدراس��يون صادرات با تاکيد بر ضرورت 
کاه��ش فاصل��ه ميان نرخ بازار ثانوي��ه با بازار آزاد 
گفت: دولت در فروردين امسال با تعيين نرخ 42۰۰ 
توم��ان ب��راي هر دلار، اعلام کرد که تنها اين نرخ 
را به رسميت مي شناسد و هيچ گونه معامله خارج 
از اين نرخ مجاز نيس��ت. فاصله نرخ دلار دولتي با 

ب��ازار آزاد، جذابيت هاي زيادي را براي دريافت ارز 
دولتي فراهم کرد و سوءاستفاده هايي را شکل داد 
و در نهاي��ت دول��ت تصميم گرفت با تمام افرادي 
که از دلار 42۰۰ توماني استفاده کرده اند با کنترل 
قيمت ها يا دريافت مابه التفاوت ارزي، اين فاصله 
را جب��ران کن��د. محمد لاهوتي اظهار کرد: در حال 

حاضر نيز نرخ دلار نيمايي با نرخ بازار آزاد متفاوت 
است و همين امر مي تواند جذابيت واردات را مجددا 
افزايش دهد و موضوعات قبلي تکرار شود. او ادامه 
داد: اين در حالي است که بازار بايد براساس سياست 
شناور مديريت شود و پيش رود و دولت در آن نقش 

نظارتي و تاثيرگذار داشته باشد.

ضرورت تخصيص ارز به کالاهاي اساسي به جاي خودروهاي لوکس تجارت هشدار کنفدراسيون صادرات درباره تکرار افزايش واردات 
www.tejaratonline.ir

وزارت صمت به دنبال حذف دلالان بازار فولاد
مدي��رکل دفتر صناي��ع معدني وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: 
آزادسازي سقف رقابت در  معاملات بورس کالا  براي  فولادسازان بطور 
قطع تاثير مثبتي بر بازار در کوتاه مدت خواهد داشت. به گزارش وزارت 

صنعت، معدن و تجارت، سيف ا... اميري اضافه کرد: آزادسازي سقف 
رقابت در بورس دست فولادسازان را باز گذاشته، اما در عين حال قيمت 
پايه اي هم تعيين شده است. به گفته وي، به طور قطع در چند عرضه 

بعدي در بورس قيمت ها به راحتي شکس��ته مي ش��ود. اميري با اشاره 
به اينکه هدف وزارت صنعت تامين نياز داخل اس��ت، در ادامه تاکيد 
کرد: اکنون با توجه به شرايط ايجاد شده، شرکت هاي فولادي مجوز 

صادرات دارند. اين مقام مس��ئول در وزارت صنعت، معدن و تجارت 
همچنين اطمينان داد که در ماه هاي آينده توليدات فولادي به اندازه 
کافي در کشور عرضه شود و مشکل مصرف کنندگان اينگونه کالاها 
حل خواهد شد. وي گفت: چنانچه بتوانيم دست دلال ها را از اين بازار 
قطع کنيم و کالا را بي واسطه به دست توليدکننده برسانيم، بي شک 

تاثير مثبتي در کاهش قيمت ها مي گذارد.

صادرکنندگان بخش خصوصي را آزاد بگذارید
نائب رئيس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و کش��اورزي ايران 
معتقد است: در شرايط فعلي بخش خصوصي و مردم به شدت 
نيازمند اقتدار دولت براي هدايت جريان هاي اقتصادي هستند 
بااين حال گرفتار تصميمات دس��تپاچه و اش��تباه دولت شده اند 
و عملًا قدرت برنامه ريزي از آن س��لب ش��ده است. محمدرضا 
انص��اري، در گفتگ��و با پايگاه خبري اتاق ايران، گفت: از زماني 
که دولت براي تک نرخي کردن ارز بر مبناي دلار 42۰۰ توماني 
اقدام کرد، اتاق ايران س��ريعاً تش��کيل کميته ارزي را در دستور 
کار قرار داد و از همان ابتدا با استفاده از صاحب نظران اقتصادي 

و اعضاي اتاق کار فشرده اي را براي رصد تحولات ارزي آغاز 
کرد و به نتايج خوبي هم رسيد.

انصاري با اشاره به اينکه تصميمات ارزي بايد با مشورت فعالان 
اقتصادي به ويژه صادرکنندگان گرفته شود، افزود: باوجوداين، 
متأسفانه براي تصميم گيري هاي ارزي ارتباط فعال و به موقعي 
ميان اتاق و بانک مرکزي وجود نداشته است و دولت با سلسله 
تصميمات دستپاچه، خود را گرفتار يک تار درهم تنيده کرده و 
باز ناچار اس��ت تصميمات مکرر بگيرد و بخش��نامه هاي متعدد 
ص��ادر کن��د درحالي که عاقب��ت بايد به چيزي تن بدهد که آخر 

ن��دارد و از هم��ان ابت��دا بايد انجام مي ش��د. او با تأکيد بر اينکه 
هرقدر تصميمات اشتباه گذشته را اصلاح کنيم، فقط موضوع 
پيچيده تر مي ش��ود، تصريح کرد: از 21 فروردين که دولت ارز 
را تک نرخي اعلام کرد تاکنون حدود 4۰ تصميم ارزي گرفته 
شده عموماً در جهت اصلاح تصميمات قبلي بوده اما نتوانسته 

آن اشتباه فاحش نخستين را جبران کند.
نائب رئيس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و کش��اورزي ايران 
ادامه داد: دولت براي کنترل ارز، به سراغ صادرکننده اي مي رود 
که خود او ذينفع بازگش��ت ارز به چرخه اقتصاد کش��ور بوده و 

حيات او به اين ماجرا وصل است درحالي که دولت بايد راه هاي 
خ��روج ارز و برخ��ورد ب��ا قاچ��اق را در دس��تور کار قرار مي داد و 
صادرکننده اي که خودش در اين مقوله هم فاز با دولت اس��ت 
را مح��دود نمي کرد. انص��اري تأکيد کرد: اگر دولت مي خواهد 
درآمد ارزي کشور اضافه شود بايد مانند همه کشورهاي ديگر، 
صادرات خالص بخش خصوصي را بسترس��ازي و تش��ويق کند 
تا موجب افزايش صادرات و افزايش درآمد ارزي کش��ور ش��ود 
چراکه صادرکننده براي ادامه حيات خود بايد ارز را به کش��ور 
برگردان��د و ب��ه ري��ال تبديل کند تا چرخه کار صادرکننده يعني 
خري��د از ب��ازار، صادرات، بازگردان��دن منابع به توليد و افزايش 

توليد و صادرات فعال بماند.


